

ABSTRACTS

"On the consequences of apostasy. An inquiry into the domains of culture, demography, economy, politics and well-being in the Netherlands from 1970 to 1995" (Manfred te Grotenhuis, Peer Scheepers and Rob Eisinga)

Since the 1920s but especially since the 1960s a process of apostasy has taken place in the Netherlands. Because investigators started to look for its possible causes at an early stage, we know quite a lot about this process nowadays. However, notwithstanding ample discussion in the field of philosophy and politics as well in the media, we know little about the consequences of apostasy. We therefore raised the following question: does the ongoing process of apostasy have consequences in the domains of culture, demography, economy, politics and well-being?

To answer this question we used survey data from more than 25,000 individuals over the period 1970-1995. We applied the so-called 'purging-method' to this data to test for instance what divorce rates over time would have been if since 1970 no apostasy had occurred. To control for possible spurious effects of apostasy, we also took into account the increasing level of education in the Netherlands, another quite dominant trend that is related to apostasy and the domains of interest.

The most important results show that apostasy is responsible for the increase in the number of people who approve of abortion and euthanasia (cultural domain), for the increase in female labour participation (economic domain) and divorce (demography), and for the decrease in confessional party voting (politics). The increasing level of education favours both female labour participation and the number of people who approve of abortion and euthanasia. In the domain of well-being the impact of apostasy and increasing level of education are either moderate or absent.

"Social Capital, Religious Involvement and Social Integration in Belgium" (Jaak Billiet)

This study analyses on an empirical way the relationship between the involvement in religious or ideological associations and a number of indicators of social integration from the viewpoint of social capital. Social integration is understood as the maintenance of value orientations and attitudes that are favourable for the justification and the functioning of democracy. Social capital is studied on the

individual level. It is analysed to what extent the religious involvement and the active participation in voluntary associations has a moderating effect on a number of indicators of social disintegration: distrust in others and in the future, feeling threatened by ethnic minorities, racist views, utilitarian individualism, political alienation, and the lack of political interest and participation in voting. As was expected, religious involvement and active participation in voluntary associations are negatively correlated with these indicators of social disintegration, but the net effects are rather weak. This is partially due to the defective measurement of the predictors. More extensive measurements of active participation in voluntary associations and other networks must be included in future studies.

"The end of pillarisation? Kontich 12 years on: a replication study of organisational networks and political parties" (Peter Van Aelst and Stefaan Walgrave)

The phenomenon of 'pillarisation' (the vertical division of society along ideological, religious and philosophical lines which has long typified the structure of Dutch and Flemish society) has been a favourite topic of Flemish and Dutch sociologists for the last 30 years, as has its gradual dismantling, or 'depillarisation'. However, there has always been something of a shortage of empirical data. This paper discusses the main findings of a replication study of the local 'pillar' structures in the Flemish municipality of Kontich. Based on mutually overlapping leaderships of all social organisations in Kontich, the study examines to what extent there is still evidence of pillarisation at mesolevel and of ideologically-based links between organisational networks and political parties. In 1985 a study carried out in the same municipality confirmed that this was indeed the case: almost 80% of organisations could be placed in the Christian-Democratic, socialist or liberal (conservative) network. 12 years later, the number of overlapping leaderships or people holding dual functions in both social organisations and political parties has fallen sharply. Social network analysis is used to show that the pillarised networks are becoming smaller or less close-knit. At present this depillarisation process is most manifest in the periphery of the networks, and the basic pillarisation structure remains intact. Administrative contacts between different 'pillars' remain the exception rather than the rule, and there is no real cooperation over and above the pillarised structures. Further research in other municipalities could show whether this case of partial depillarisation at local level can be confirmed on a broader scale.

RESUMES

"Des conséquences de l'apostasie. Une enquête dans les domaines de la culture, de la démographie, de l'économie, de la politique et du bien-être aux Pays-Bas de 1970 à 1995" (Manfred te Grotenhuis, Peer Scheepers et Rob Eisinga)

Les Pays-Bas connaissent, depuis les années '20, et de manière plus marquée, depuis les années '60, un processus d'apostasie. Grâce au fait que des chercheurs se sont penchés à un stade précoce sur les causes possibles, ce phénomène est assez bien connu de nos jours. Toutefois, malgré les grands débats menés dans le domaine de la philosophie et de la politique ainsi que dans les médias, nous savons peu de choses sur les conséquences de l'apostasie. C'est pourquoi nous nous sommes posé la question suivante: le processus d'apostasie en cours a-t-il des conséquences dans les domaines de la culture, de la démographie, de l'économie, de la politique et du bien-être?

Pour répondre à cette question, nous avons eu recours à des données de sondage portant sur plus de 25.000 personnes, recueillies durant la période de 1970 à 1995. Nous avons appliqué à ces données la méthode dite 'd'épuration' afin de savoir, par exemple, quelle aurait été l'évolution du taux de divorce si aucun phénomène d'apostasie ne s'était produit depuis 1970. Afin de contrôler l'éventuelle présence d'effets spécieux d'apostasie, nous avons également tenu compte du niveau d'instruction croissant aux Pays-Bas, une autre tendance assez dominante qui est liée à l'apostasie et aux domaines d'intérêt.

Les principaux résultats montrent que l'apostasie est responsable de l'augmentation du nombre de personnes favorables à l'avortement et à l'euthanasie (domaine culturel), de l'augmentation de la participation des femmes sur le marché du travail (domaine économique) et du nombre de divorces (démographie), ainsi que de la baisse des votes en faveur des partis confessionnels (politique). Le niveau d'instruction croissant est en corrélation positive tant avec la participation féminine sur le marché du travail qu'avec le nombre de personnes approuvant l'avortement et l'euthanasie. Dans le domaine du bien-être, l'impact de l'apostasie et du niveau d'instruction croissant est modéré, sinon absent.

"Capital social, implication philosophique et intégration sociale en Belgique" (Jaak Billiet)

Cette étude sonde de manière empirique le lien entre l'implication philosophique et une série d'indicateurs d'intégration sociale, qui est cernée en termes de capital social. Dans le cadre de cette étude, l'intégration sociale est interprétée de manière limitative comme la préservation de valeurs et attitudes qui sont favorables à la

légitimité et au fonctionnement d'une société démocratique. Le capital social y est étudié au niveau individuel. Plus particulièrement, l'auteur analyse dans quelle mesure la participation à des activités philosophiques et l'implication dans des associations de bénévoles est de nature à enrayer les attitudes et orientations suivantes: manque de confiance en l'avenir et dans les autres, se sentir menacé par les minorités ethniques, idéologies racistes, individualisme utilitaire, impuissance politique, faible intérêt politique, et l'intention de ne jamais aller voter si le vote n'était pas obligatoire. Comme on pouvait s'y attendre, l'implication philosophique et la participation active à la vie associative présentent une corrélation négative avec ces indicateurs de désintégration, mais l'effet net est très ténu. Ce résultat peut être attribué à une mesure plutôt défectueuse des facteurs prédictifs. Dans les études à venir, il faudra dès lors veiller à intégrer des mesures plus exhaustives de la participation active dans des associations et autres réseaux sociaux.

"La fin de la pilarisation? Kontich, 12 ans après: répétition d'une étude sur les réseaux d'organisation et les partis politiques" (Peter Van Aelst et Stefaan Walgrave)

Bien que ces trente dernières années, la pilarisation et la dépilarisation aient constitué un domaine de prédilection pour les sociologues flamands et néerlandais, les données empiriques en la matière restent plutôt limitées. La présente contribution analyse les principaux résultats d'une réplique d'étude sur les structures locales pilarisées de la commune flamande de Kontich. Partant des fonctions de direction faisant double emploi entre toutes les associations de Kontich, cette étude examine dans quelle mesure il est encore question de pilarisation au méso-niveau et de connexion entre réseaux d'organisations (sur une base idéologique) et partis politiques. En 1985, une étude réalisée dans la même commune avait révélé que c'était effectivement encore le cas: près de 80% des associations étaient attribuées au réseau chrétien, socialiste ou libéral. Douze ans plus tard, le nombre de fonctions de direction se chevauchant ou encore de doubles emplois entre associations et partis a fortement baissé. A l'aide d'une analyse sociale du réseau, l'étude démontre que les réseaux pilarisés tendent à rétrécir et/ou à se relâcher. Pour le moment, cette tendance à la dépilarisation est principalement visible à la périphérie des réseaux et il est encore bel et bien question de pilarisation. Les contacts directionnels entre piliers restent des exceptions, et il n'existe toujours pas de véritable collaboration 'au-delà des piliers'. C'est pourquoi de plus amples recherches dans d'autres communes devront indiquer si ce cas de dépilarisation progressif sur le plan local peut être confirmé.

MEDEWERKERS AAN DIT NUMMER

Jaak Billiet is als gewoon hoogleraar verbonden aan de afdeling dataverzameling en analyse van het departement Sociologie van de K.U.Leuven. Hij doceert er Methoden en technieken van Sociaal Wetenschappelijk Onderzoek.

Rob Eisinga is hoogleraar kwantitatieve methoden en technieken van comparatief grootschalig veld-onderzoek bij de vakgroep Methoden van Onderzoek, Katholieke Universiteit Nijmegen.

Bart Maddens is doctor in de Sociale Wetenschappen (politieke wetenschappen) en licentiaat Romaanse Filologie. Hijs is vrij medewerker aan het Departement Politieke Wetenschappen, K.U.Leuven. Hij publiceert vooral over de beleidsmatige profilering van politieke partijen en over nationale identiteit en etnocentrisme.

Peer Scheepers is universitair hoofddocent cultuur- en godsdienstsociologie alsook bijzonder hoogleraar maatschappelijke vooroordelen bij de vakgroep Sociologie, Katholieke Universiteit Nijmegen.

Manfred te Grotenhuis werkt als assistent in opleiding aan een proefschrift over oorzaken en gevolgen van ontkerkelijking bij de vakgroep Sociologie, Katholieke Universiteit Nijmegen.

Peter Van Aelst, socioloog, Onderzoeksgroep Middenveld & Beleid, Universiteit Antwerpen (UIA). Hij is momenteel als wetenschappelijk medewerker betrokken bij onderzoek naar lokale zuilstructuren, advies- en overlegorganen en naar de collectieve actiemiddelen (betogingen) van sociale organisaties in België.

Stefaan Walgrave, socioloog, Onderzoeksgroep Middenveld & Beleid, docent sociologie aan de Universiteit Antwerpen (UIA). Hij publiceerde over de nieuwe sociale bewegingen, Agalev en recent tevens over de Witte Mars en de opkomst van de witte beweging in Vlaanderen.

Met de steun van het Ministerie
van de Vlaamse Gemeenschap
en van de Universitaire Stichting
van België



Negentiende jaargang

tijdschrift
voor
sociologie



nr. 1 – 1998